
 

 

 

 

 

Hermed sendes besvarelse af spørgsmål nr. 270 (Alm. del), som Folketingets 

Sundhedsudvalg har stillet til indenrigs- og sundhedsministeren den 5. februar 2025. 

Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Louise Brown (LA).  

 

Spørgsmål nr. 270: 

”Det fremgår af svaret på SUU alm. del spm. 153, at aftalen mellem RLTN og Dansk 

Kiropraktor Forening ikke vil skabe øget pres på røntgenafdelingerne. Vil ministeren i 

denne sammenhæng redegøre for, hvordan ministeren mener, at denne konklusion 

kan drages, når der ikke er redegjort for, hvordan kiropraktorer håndterer fund uden 

for deres kerneområde, såsom cancer, nyresten eller lungeinfiltrater? Og skal 

hospitalernes røntgenafdelinger ikke følge op på disse fund, hvis de opstår?” 

 

Svar: 

Generelt gælder det, at hvis en kiropraktor får mistanke om, eller bliver bekendt med 

sygdomme, som falder uden for deres autorisationsområde, bør de henvise patienten 

til egen læge med henblik på en videre udredning, jf. Kliniske retningslinjer - 

Billeddiagnostiske undersøgelser af bevægeapparatet. Hvis der er mistanke om 

alvorlig patologi, følger det desuden af overenskomstens § 5, stk. 2, at kiropraktoren 

skal sende en korrespondancemeddelse til patientens praktiserende læge, der 

dermed hurtigt skal tage stilling til mistanken. Disse krav gælder uanset om 

mistanken opstår som et led i den øvrige kiropraktiske behandling eller ved fx en 

udlagt billeddiagnostisk undersøgelse.  

 

I tilfælde af at en videre udredning medfører, at patienten henvises til undersøgelse 

på et sygehus, vil sygehuset i henhold til sundhedslovens § 41, stk. 2, nr. 1, kunne få 

videresendt fx de røntgenbilleder, som en kiropraktor har taget, så sygehusene ikke 

behøver at foretage unødvendige røntgenundersøgelser. 

 

Det bemærkes herudover, at den kommende udlægningsaftale vedrører tilfælde, 

hvor sygehuse med henblik på aflastning kan vælge at videresende henvisninger til 

kiropraktorer, for at kiropraktorerne kan udføre røntgen- og ultralydsundersøgelser 

af bevægeapparatet. Den konkrete udlægning beror derfor på en lægelig vurdering 

af, om det er hensigtsmæssigt at en kiropraktor foretager en røntgen- eller 

ultralydsundersøgelse af bevægeapparatet.  

 

Jeg kan derfor henholde mig mit tidligere svar på SUU alm. del spm. 153.  

 

 

Med venlig hilsen  

 

 

 

Sophie Løhde 

Folketingets Sundhedsudvalg 
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